
   محمد صالح سلطاني:
آيا حساس��يتِ س��عودي ها در برابر تنديس و 
تصوير  شهيد سليماني به هم دستي و همراهي 
دولت عربستان با گروه هاي تروريستي و تكفيري 
مربوط است؟ آيا س��عودي ها خود را در جبهه  
دشمنان سردار شهيد ما مي دانند كه اين طور به 

نمادها و نشانه هاي او واكنش نشان مي دهند؟
  فاطمه مولايي:

عربستان براي امريكا گاو شيرده است و امريكا 
براي عربس��تان پدرخوانده. ب��ازي الاتحاد و 
سپاهان لغو شد نشان داد كه عربستان بدون 
اجازه امريكا جرئت نفس كشيدن هم ندارد. 
حالا كه بهانه س��رديس سردار س��ليماني را 
در ورزشگاه گرفتند، نش��ان داد امريكايي ها 
ترسيدند و بازي بايد به دستور آنها لغو مي شد. 

   كاربري با نام »سجاد«:
در تاريخ بنويسيد از مجسمه  حاج قاسم هم 

مي ترسند. #سپاهان
   محسن مقصودي:

به احترام سپاهان ايران تمام قد مي ايستيم... 
تنديس  حاج قاس��م تنديس دفاع از صلح و 
انسانيت و عدالت و مبارزه با تروريسم است. 

  علي قلي زاده:
تيم الاتحاد عربس��تان از حضور در مسابقه 
با س��پاهان به خاطر تنديس ش��هيد قاسم 
سليماني امتناع كرد. اين تنديس از سه سال 
قبل در نقش جهان نصب شده و نمايندگان 
AFC با حض��ور آن بازديد و مجوز ميزباني 
صادر كردند. همچنين نصب تصاوير رهبران 
و قهرمانان ملي كشورها مصداق نشان هاي 

سياسي منع شده فيفا نيست. 
  سجاد چهرازي:

دس��تمريزاد به بروبچه هاي تيم سپاهان؛ 

غيرت و ش��رف ملي انقلابي شان نشان داد 
كه خط قرمزي مثل حاج قاسم عزيز عبور 

كردني نيست. احسنت دارد. 
  محمد شيرواني:

در نبود كريم بنزما و عدم آمادگي تيم، با اين 
جو وحشتناك اس��تاديوم، بهترين راه فرار 
از شكس��ت براي الاتحاد، همين شامورتي 
بازي ها بود. چون اگر در مقابل سپاهان ايران 
مي باختند، طبل توخال��ي پول هاي چند 

ميليون دلاريشان، به صدا در مي آمد!
   الله كرم مشتاقي:

كم مان��ده عك��س پادشاهاش��ون را روي 
كعبه نصب كنن! بعد به م��ا ميگن فوتبال 

سياسي نيست! سياس��ي نبودن فوتبال را 
در ماجراي برافراشتن پرچم اوكراين حتي 
در بازي ه��اي گل كوچيك مح��لات اروپا 
ديديم. همه دنياي شما فداي يك تار موي 

#حاج_قاسم
  محسن پورپير:

ناظران AFC در تاريخ سوم مهر از ورزشگاه 
اصفه��ان بازدي��د و آن��را يك��ي از بهترين 
ورزش��گاه هاي آسيا دانس��ته اند، تشخيص 
 AFC وضعيت ورزش��گاه بر عهده ناظران
و هرگونه مغايرت سياس��ي يا زيرساختي با 
قوانين قطعاً در صدور جواز بازي لحاظ شده. 
بازي نكردن الاتحاد در مقابل سپاهان فقط به 

دليل ترس اين تيم بود. 
  كاربري با نام »آدم«:

يك روز قبلش تو همين ورزش��گاه سپاهان 
كنار مجسمه حاج قاسم تمرين كرده بودن! 

سياست كثيف اين شكليه دوستان. 
  كاربري با نام »راحيل«:

احمد ش��راحيلي و كريم بنزما و فابينيوو از 
الاتحاد كه نبودند؛ مقابل سپاهان با اون حجم 
تماشاچي قبراق و دو آتيشه، فرار رو بر قرار 
ترجيح دادند وگرنه اون تنديس سردار عزيز 
رو روز قبل تو تمرين هم زيارت كرده بودند. 
چمدونا آماده، هتل رو هم قبل بازي تحويل 

دادند. خب نترس يه بردو باخت ديگه!

استقامت کنار زمین سبز روی خط قرمز!
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به عدم حضور الاتحاد در بازي با سپاهان

بازيكنان تيم سعودي الاتحاد عربستان با وجود آنكه همه چيز محياي برگزاري بازي بود در 
برابر سپاهان حاضر نشدند و ديدار اين دو تيم لغو شد. هر چند كه تا لحظه تنظيم اين گزارش 
 afc به صورت رسمي دليل اين حركت غيرحرفه اي را بيان نكرده اند و تنها تقصير را متوجه
دانسته اند اما اخباري در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده است كه نشان مي دهد عدم 

حضور اين تيم به دليل وجود تنديس حاج قاسم در ورزشگاه بوده است. كاربران شبكه هاي 
اجتماعي با اشاره به اينكه اين تنديس سال هاست كه در اين زمين وجود دارد و روز قبل 
هم الاتح�اد در همين زمين تمرين كرده ب�ود، حركت اين تيم س�عودي را بهانه جويي و 
ترس از شكست دانس�تند. در ادامه بخش هايي از واكنش هاي كاربران را مرور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      دو برادر | اثر استاد حسن روح الامين

چه مالي مفيد است؟
آيت الله حاج آقا مجتبي تهراني)ره(:

در مورد مال اين گونه است كه يك عدّه به مال نگرش هدفي دارند؛ 
يعني خودش را مي خواهند و به آن تعلّق دارند. يك موقع خودش 
هدف نبوده و به عنوان وسيله است. سؤالي كه مطرح مي شود، اين 
است وسيله براي چه؟ آنها مي تواند وسيله اي براي زندگي انسان 
در دنيا باشد. زندگي دنيايي و التذاذات حيواني هدف باشد و پول 
وسيلۀ براي دستيابي به آنها باش��د. هر دوي اين حالات محكوم 
هستند. حالت اوّل خيلي بدتر از دوّمي است و فردي كه اين نگرش 
را دارد، خيلي نس��بت به دوّمي نادان تر است. هر دوي اين موارد 
جزو مال هايي مي شود كه نكوهش شده است. ولي اگر مال وسيله 
براي زيستن بود و زيستن در اين عالم وس��يله براي زيستن در 
قيامت باشد، مال وسيله اي براي حيات و حيات دنيوي، وسيله اي 
براي سعادت اخُروي باشد. آن وقت در آن روايت آمده بود: اين مال 
عجب مال صالحي است و كسي كه اين كار را مي كند، رجل صالح 

و شايسته است؛ زيرا خوب هدف گيري كرده است. 
منبع: كانال تلگرامي »حاج آقا مجتبي تهراني)ره(«

   آیينه نفس

دي . ان . اي آشغال )يا بنجل( چندان هم آشغال نيست!

پيمان خزلي در توئيتي نوشت: كيفيت انيميشن هاي ايراني به اندازه اي پيشرفت كرده كه 
مخاطب بزرگ و كوچك رو با خودش همراه مي كنه؛ انيميشن  هاي ما، هم در فرم و هم در 
محتوا حرف براي گفتن دارن؛ نمونه اش همين بچه زرنگ كه الان روي پرده سينماست و 

بيشتر فاكتورهاي يك كار خوب رو داره. 

حامد دروديان در توئيتي نوشت: مدرسه باز شده؛ به بچه ها آموزش دهيد در خيابان يك 
طرفه نيز دو طرف را نگاه كنند، در خيابان دو طرفه چهار طرف را دوبار نگاه كنند، مراقب 
باشند موتورها از همه طرف مي آيند و ماشين ها خيلي احتمال دارد خلاف بيايند. چراغ 

سبز عابر امن نيست و همين طور چراغ قرمز ماشين، به بچه ها آموزش دهيد!

دكتر هادي صمدي پروهشگر فلسفه تكاملی 
در كانال تلگرامي خود نوشت: ساليان درازي 
اس��ت كه ژنوم موجودات زن��ده، از جمله 
انس��ان را، ب��ه دو بخش تقس��يم كرده اند: 
بخشِ كاركردي ي��ا واجد رم��ز كه حاوي 
اطلاعات لازم براي س��اخت پروتئين است 
و در انسان بخش بس��يار كوچكي - حدود 
پنج درصد ژنوم- را شكل مي دهد، و بخش 
بزرگ ت��رِ غيركاركردي كه مي پنداش��تند 
نقش��ي در توليد پروتئين ندارد، پس آن را 
»آشغال« مي ناميدند. نسبت اين بخش ها در 
گونه هاي ديگر بسيار متغير است؛ از جمله 
در باكتري ها دي. ان. اي غيركاركردي فقط 

حدود دو درصد است. 
و ب��از دي��ر زماني اس��ت ك��ه فهميده ايم 
قس��مت هايي از بخ��ش غيركاركردي نيز 
چندان بدون كاركرد نيس��ت. مثلًا متوجه 
ش��ده  بوديم بخش هاي كوچكي از آن، نه 
براي توليد پروتئين، بلكه براي توليد انواعي 
از آر.ان. اي به كار مي آيد. اما اينكه كاركرد 
بخش هاي ديگ��ر آن چيس��ت در هاله اي 
از ابهام اس��ت. مقاله اي كه اخيراً در نشريه  
ساينس منتشر ش��ده نور تازه اي به بخش 

ديگري از اين تاريكي افكنده است. 
تاريخچه  بح��ث: بعد از جن��گ جهاني دوم، 
دانشمندان متوجه شدند كه بخشي از دي. 
ان. اي انسان در توليد پروتئين ها نقش ندارد. 
در سال 1966 مولر پيش بيني كرد كه ما فقط 
داراي 30  هزار ژن هستيم و بنابراين بخش 
بزرگي از ژنوم ما حاوي ژن نيست. مطالعات 
بعدي نيز مؤيد همين پيش بيني بودند. درباره  
تعداد ژن ها و اينكه بخ��ش اعظم دي. ان. اي 
انسان بدون كاركرد اس��ت اختلاف نظر بود: 
عده اي، به ويژه در دهه  19۸0 و با پي بردن 

به اينك��ه در هر ژن نيز هم��ه  بخش هاي آن 
داراي كد براي س��اخت پروتئين نيست اين 
ايده را مطرح كردند كه ژن ها مي تواند بسيار 
بزرگ ت��ر از اندازه  مورد نظر ما باش��د و فقط 
بخش كوچكي از آن ترجمه مي شود. اين عده 
گويا متوجه اين نكته نبودند كه با اين پيشنهاد 
مسئله  آشغال بودن بخشي از دي.ان. اي را به 
آشغال بودن بخشي از ژن بدل مي كنند. اما 
پيشنهاد آنها مي توانست مقبوليت عمومي 
بيشتري پيدا كند؛ به ويژه كه اصطلاح »دي.
ان. اي آشغال« كه از همان اوايل مطرح شده 
بود، برخي دانشمندان را همانند مردم عادي 

آزار مي داد. 
جالب آنكه مفهوم دي.ان. اي آشغال همزمان 
هم خلقت گرايان را مي آزرد )زيرا اشاره اي به 
طراحي هاي بد داشت( و هم دارويني هاي 
سازگارگرايي كه با اين پرسش بزرگ مواجه 
بودند كه چرا انتخاب طبيع��ي، طي زمان 
زيادي كه در اختيار داش��ته، نتوانسته اين 
بخش آش��غال را ح��ذف كن��د؛ و به عكس 

بر حج��م آن اف��زوده! )هر چ��ه موجودات 
س��اده ترند بخش دي.ان. اي غيركاركردي 

آنها كوچك تر است.(
دي ان اي آشغال مثال خوبي بود براي آنكه 
انتخاب طبيع��ي ضرورتاً بهتري��ن طرح را 
انتخاب نمي كند و ممكن است طراحي هاي 
بد نيز داشته باشد. يكي از ژنتيك دان هاي 
طرفدار وجود دي.ان. اي آشغال در 19۷9 
س��خني با اين مضمون دارد كه هيچ چيز 
مقدس��ي در دي. ان. اي نيست و وجود اين 
مقدار آشغال در دي. ان. اي نبايد روح داروين 

را بيازارد!
اما با گذر زم��ان براي بخش هاي��ي از اين 
دي. ان. اي آش��غال كاركرد هاي پيدا ش��د. 
درس��ت اس��ت كه كار اين بخش ها توليد 
پروتئين نيست اما اين بدان معني نيست كه 
كلاً كاركردي ندارند. )مگر اينكه مانند برخي 
از طرفين دعوا كاركرد »اصلي« دي.ان. اي 
را در توليد پروتئين بدانيم كه در اين صورت 
دعوا را بايد در سطح نام گذاري طرح كرد و 

نه متافيزيك ژنتيك(. از جمله پژوهش هاي 
گذش��ته نش��ان داده بودن��د پنج درصد از 
دي.ان. اي آشغال از تكرارهاي پشت سرهم 
كوتاه تشكيل شده است كه داراي كاركردي 
هستند: بودن يا نبودن آنها با تغييراتي در 
بيان ژن ها همراه اس��ت. چگونه؟ پژوهش 

اخير درصدد پاسخ به اين پرسش بود. 
در س��لول پروتئين هايي وج��ود دارد به نام 
عوامل رونويس��ي. پژوهش��گران اين پروژه 
مي دانس��تند كه عوام��ل رونويس��ي با آن 
تكرارهاي پشت سرهم كوتاه متصل مي شوند. 
اما نه به همه  آنها و نه با قدرت اتصالي يكسان. 
پژوهش كنوني نشان داد كه كدام دسته از اين 
بخش از دي.ان. اي آشغال نقش بيشتري در 

اتصال به عوامل رونويسي دارند. 
پس حالا متوجه شده ايم كه بخش ديگري از 
آنچه دي. ان. اي آشغال مي ناميم نيز چندان 
آشغال نيست! آيا يافته هاي آتي كاركردهايي 
را براي بخش هاي ديگر پيدا خواهند كرد؟ از 
منظر معرفت شناسي تكاملي بدترين حالت 
آن اس��ت كه بخش هاي ديگ��ر دي.ان. اي 
آشغال كاركردي داشته باشند و پيش فرض 
پژوهش��گران آن باش��د كه بدون كاركرد 
هستند؛ زيرا اين پيش فرض مانعي است بر 
كش��ف كاركرد آن بخش ها. اما اگر در واقع 
كاركردي نداشته باشد چه؟ در اين صورت 
فقط زمان است كه هدر رفته و از منظر كلان 
علمي، هدر رفتن اين زمان ها بخشي از انجام 

كار علمي  است. 
)كاربرد عملي: پژوهش��گران دست اندركار 
اين پروژه مي پندارن��د يافته هاي اين مقاله 
ما را به درك بهتري از اتيسم، اسكيزوفرني، 
سرطان، بيماري كرون - كه نوعي بيماري 

التهابي روده است- مي رساند.(

بچه زرنگ در فرم و محتوا حرف دارد وقتي كه چراغ سبز عابر امن نيست

خطرنفاقدرجريانهايفكريوانقلابها
كانال »ديالمه اي ها« در ايتا بخشي از 
بيان��ات اس��تاد ش��هيد مرتض��ي 
مطهري)ره( را به استناد كتاب » 15 
گفتار، ص۲3۸« به اشتراك گذاشت. 
اس��تاد ش��هيد مي فرماين��د: در 
جريان هاي فكري، اعتقادي، ايماني 
و در انقلاب هاي الهي و غيرالهي كه 
در دنيا به وجود مي آيد خطر بزرگ 
آن خطري است كه قرآن از آن به نام نفاق ياد كرده است. آن جرياني كه پيغمبر به وجود آورده 
اس��ت قهراً روحي و حقيقتي دارد و در عين اينكه روحي و حقيقتي و باطني دارد، ظاهري و 

شعارهايي و پوسته اي هم دارد؛ هم هسته دارد و هم پوسته. 
تاريخ و طبيعت بشري و تجربه ها و آزمايش هاي تاريخي نشان مي دهد كه هرگاه يك جريان 
صحيح و مفيد و خدمتگزارانه اي براي بشر به وجود مي آيد، دشمن وقتي كه مي بيند از مواجهه 
و رو در روي آن قرار گرفتن نتيج��ه اي نمي برد به فكر اين مي افتد كه به آن ملحق بش��ود و 
خودش را در همان جريان قرار بدهد. ولي در اين جريان، پوسته را حفظ مي كند هسته را كه 
درون هست خالي مي كند و مي خورد؛ ظاهر را نگه مي دارد باطن را تغيير مي دهد به طوري كه 
اكثريت قريب به اتفاق مردم احساس نمي كنند كه آن حقيقت از دستشان رفته، چون پوسته 
و حجم و هيكل محفوظ است روح وجود ندارد.  با رنگ آميزي، يك مرده  را به صورت يك زنده 
نشان مي دهند. آنچنان آن را از درون خالي مي كنند و از باطن مي پوسانند و از بين مي برند 
كه مدتي همين جور به ظاهر دوام پيدا مي كند ولي مانند يك گردوي پوك و بي مغز. وقتي كه 
باطن رفت - چون پوست را هسته نگه مي دارد، حيات پوست به هسته آن است و ظاهر را باطن 

نگه مي دارد - بعد از مدتي ظاهر خود به خود از ميان مي رود. 

دريلرژيمصهيونيستيبرديوار»اعلامعاديسازي«
كانال تلگرامي »محلل« در ايتا نوشت: به طور خلاصه، اگر اعلام عادي سازي روابط كشورهاي 
اسلامي با رژيم صهيونيستي را يك ديوار بدانيم، طرفين به جاي تخريب دفعي كل ديوار، به 
مرور با ايجاد سوراخ هاي كوچك در ديوار، آن را متزلزل مي كنند تا نهايتاً اين ديوار فرو ريزد. 
القصه، رفتار شناسي مقامات سه طرف )امريكا، اس��رائيل و عربستان( در هفته ها و روزهاي 
اخير در چارچوب چنين نقشه اي قابل فهم است. آنها مي دانند اعلام خبر عادي سازي روابط دو 
طرف )حتي اگر طي ساليان آينده انجام شود( هزينه زا خواهد بود، از اين رو با خبرسازي هاي 
پي درپي مانند اظهارات مثبت از سوي مقامات سه طرف، سفر هيئت هاي تجاري و گردشگري 
رژيم به عربستان، فرود اضطراري هواپيماي اسرائيلي در عربستان و... به مرور افكار عمومي را 

به اين روابط مدني عادت دهند. 
از سوي ديگر از ابتدا گفته مي شد رياض فقط در صورت تصويب طرح دو دولتي و به رسميت 
شناختن كشور فلسطين، حاضر به عادي س��ازي خواهد بود. اما گزارش دو روز پيش رويترز 
از اين جهت مهم است كه اولين پيش خبر محتاطانه براي عبور از فلسطين را داده است! هر 
چند حتي اگر طرح دو دولتي در آن معامله نيز مي آمد به طور قطع، در عمل هيچ اتفاقي رخ 
نمي دهد زيرا اين حرف هاي خوش آب و رنگ را صهيونيست ها در اسلو، عادي سازي با امارات 

و بحرين و مصر هم بيان كردند. 
حال اين خبر رويترز از دو حال خارج نيس��ت؛ يا حقيقت دارد كه بيان محتاطانه آن با هدف 
آماده سازي افكار عمومي صورت مي گيرد يا يك خبرسازي براي تست افكار عمومي جهان 
اسلام است كه طبيعتاً در هر دو صورت، بايد شاهد واكنش گسترده جهان اسلام باشيم كه 
تاكنون ش��اهد رخداد خاصي نبوده ايم. البته كه يكي از بهترين س��ناريوها براي جمهوري 
اسلامي ايران و محور مقاومت در صورت اعلام عادي سازي، عبور عربستان از فلسطين است. 
در روزهاي آينده در خصوص اين معامله سه جانبه بيشتر صحبت خواهيم كرد اما بايد توجه 
داشت كه ما با يك معامله سه جانبه مواجهيم و نه فقط عادي سازي تل آويو- رياض. به عبارتي 
هر سه طرف قصد دارند به قصد بديل سازي براي برنامه هاي شكست خورده ساليان گذشته 
خود، همه اين بديل ها را در يك ابرمعامله سه جانبه جاي دهند. بنابراين يكي از سناريوها اين 
است كه با توجه به برخي چالش هاي سخت موجود در تل آويو، رياض و واشينگتن، سه طرف 

روي به اجراي بخش بخش بندها آورده تا در يك توافق جامع، همه بندها را بگنجانند.

آموزشوپرورشبچهسرراهينيست
حميد كثيري در كانال تلگرامي خود نوشت: بسياري از مدارس دولتي تهران - و احتمالاً برخي 
شهرهاي ديگر - با مشكل جدي كمبود معلم روبه رو هستند و برخي از ساعات بچه ها بدون 
معلم مي گذرد. مركز پژوهش هاي مجلس نامه اي به رياست مجلس نوشت براي جبران سريع 
كمبود معلم كه مسئله جدي ايجاد كرده است. در نامه مركز پژوهش ها، هفت راهكار فوري 

پيشنهاد شده كه البته مشخص است صرفاً براي كوتاه مدت هستند. 
مشكل كمبود معلم به اضافه چند مشكل و مس��ئله جدي ديگر وضعيت را پيچيده كرده و 
نياز به يك توجه ويژه از س��وي عالي ترين مقامات نظام براي حل مشكل است. موضوعي كه 
مستقيماً با خانواده ها و نگراني آنها روبه رو است، مسئله  روز مردم است و دغدغه عمومي است. 
لذا نمي توان با سلام و صلوات از كنار آن گذشت.  البته جاي اين سؤال وجود دارد كه چرا بايد 
برسيم به اول مهر تا مسئله اينقدر عيان شود! يعني اين موضوع قابل پيش بيني نبود؟! الآن كه 
مشكل عيان شده، نبايد ضربتي براي آن اقدام كرد؟! متأسفانه آموزش و پرورش در دولت هاي 
مختلف مثل يك بچه سر راهي بوده و به  رغم تمامي حرف هاي بزرگ، قدم هاي كوچكي براي 

آن برداشته مي شود. اميدوارم اين روند در اين دولت قطع شود. 

دستاورد اصلي جشنواره خورشید
سيدپويان حسين پور در توئيتي نوشت: فارغ از حواشي غيرضروري كه 
پيش آمد، جشنواره بين المللي رسانه اي خورشيد، در جاي خود حركت 
ارزش��مند و قابل توجهي  اس��ت. برخي زنان حاضر در اين همايش، در 
كشورهاي خود چهره هاي رسانه اي مهمي هستند كه فرصت هاي ناشي از 
حضور آنها در ايران و لمس واقعيات جامعه ايران را بايد غنيمت شمرد.   

 سريال عاشورا 
يك سروگردان بالاتر از موقعیت مهدي

آرش فهيم در توئيتي نوشت: اگر موقعيت مهدي را ديده ايد و فكر مي كنيد 
كه سريال عاشورا منبسط شده همان فيلم است، اشتباه مي كنيد. عاشورا 
نس��بت به موقعيت مهدي يك س��ر و گردن بالاتر اس��ت و يك جهش 
چشم گير در هنر دفاع مقدس محسوب مي شود. آنچه با ديدن هر قسمت 

از اين مجموعه تجربه مي كنم خلسه دلچسب دراماتيك است.

ايران در بین جامعه علمي هم منزوي نشد
محمد اكبرزاده در توئيتي نوشت: دقيقاً در نقطه مقابل برنامه ايران ستيزان و 
تحريم طلبان، 130 دانشمند و سياستگذار حوزه علم از برترين دانشگاه هاي 
جهان، در قالب رويداد فاخر جايزه مصطفي در اصفهان حاضرند. ابتكار 
جذابي كه حالا جايگاهش را پيدا كرده و در پنجمين دوره اش به عنوان 

يكي از نمادهاي شايستگي علمي مطرح است.

آخرين عكس هاي ملكه فیل ها قبل از مرگ
 F_MU1 كانال تلگرامي »تاريخ ايران و جهان« نوشت: ملكه فيل ها كه
نام داشت، در بيش از 600 سال گذش��ته، در دشت هاي ساوو در كنيا 
سرگردان بود. او از واپسين بازماندگان بلند عاج ها در آفريقا بود. بلندي 
عاج اين فيل ها به حدي اس��ت كه به زمين مي رس��د. وي بيل بورارد 
لوكاس، ع��كاس بريتانيايي اين عكس ها را اندك��ي قبل از مرگ ملكه 

فيل ها گرفت. كمتر از 30 فيل عاج بلند در آفريقا باقي مانده است.
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